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§ 37. Рознаскланяльныя назоўнікі

222. ПрачыÏаÆÓÂ ÏÚÇсÏ. ­асÏÈумачÓÂ
 чаму �н маÂ ÏаÇуÛ назву.

Юны псіхолаг
Аднойчы	суседка	папрасіла,	каб	�эня	пабыў	з	яе	чатырохга­

довым	сынам	Толікам.	Дзіця	не	хацела	адпускаць	маці,	плакала.		
Валянціна	Пятроўна	 пачала	 суцяшаць	 яго,	 але	хлопчык	 не	 су­
пакойваўся,	а	плакаў	яшчэ	мацней.	Тады	�эня	сказаў:

—	Плач,	Толік,	плач�	Мне	нават	падабаецца,	як	ты	плачаш.	
Спачатку	хлопчык	нібыта	не	чуў	такой	дзіў­

най	 просьбы	 і	 працягваў	 плакаць.	 Потым	 на	
мо	мант	 сцішыўся,	 а	�эня	 сур’ёзна	 і	 спакойна	
працягваў	гаварыць	дзіцяці:

—	 Калі	 ласка,	 Толічак�	 У	 цябе	 гэта	 добра	
ат	рым	ліваецца	—	 ніхто	 ў	 нашым	 доме	 не	 ўмее	

так	прыгожа	плакаць.	Ты	зараз	паплач	—	я	паслухаю.	Пасля	ты	
крыху	адпачнеш	—	я	пасплю.	�	ўсё	ў	нас	будзе	цудоўна�

Толік	выцер	слёзы,	усміхнуўся	�эню	і	зусім	супакоіўся.	¶ны	
з	дзіцём	так	захапіліся	гульнёй,	што	не	заўважылі,	як	вярнула­
ся	Валянціна	Пятроўна.	¯чыра	падзякавала	мама	за	клопат	аб	
дзіцяці	(Паводле М� Слівы).

ВызначÓÂ сÇÈанÂннÂ выÁзÂÈÂныÒ назо�ніÇа�. ¼ÇіÜ сÈовы нÂÈьÀа аÁнÂсÓі 
ні Áа аÁнаÀо з ÏроÒ сÇÈанÂннÜ�  ´аму 

ВыÌіÕыÓÂ з ÏÚÇсÏу �сÂ сÇÈонавыÜ формы назо�ніÇа дзіця. ПасÏа�ÓÂ Áа 
іÒ ÌыÏанні
 вызначÓÂ сÇÈон. ° ÜÇіÒ сÇÈонавыÒ формаÒ ÀÚÏаÀа назо�ніÇа �сÓь 
суфіÇс  -яц-  �базначÓÂ суфіÇсы  і ÇанчаÏÇі. 

	¼Çі  ÇанчаÏаÇ  мÂ�  бы  �Èасны  назо�ніÇ  Жэня  �  формÂ  ÁаваÈьнаÀа 
сÇÈону
 ÇаÈі б �н абазнача�  імÜ ÁзÜ�чынÇі  

Назоўнікі,	якія	пры	змяненні	па	склонах	набываюць	кан­
чаткі	 назоўнікаў	 розных	 тыпаў	 скланення,	 адносяцца	 да	
рознаскланяльных.	�а	іх	належаць:
x� назвы	маладых	істот:	дзіця(-ё), цяля(-ё), кураня(-ё);
x� назоўнікі	на	 �мя:	імя, племя, стрÓмя;
x� назоўнікі	мужчынскага	роду	з	канчаткам	�а 	�я
:	дзядуля, 

Вася, стараста�
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223. ПрачыÏаÆÓÂ  ÏÚÇсÏ
  сÏавÜчы  сÈовы
  ÕÏо  �  ÁуÃÇаÒ
  у  ÌравіÈьнуÛ 
форму.

Мы	ведаем	(птушкі-прыгажуні),	што	вачэй	не	адарваць.	Не	
менш	бывае	і	знакамітых	(птушкі-пявунні)�	А	між	іх	зязюля	—	
шэрая,	непрыкметная,	гераіня	песень	і	казак.	�эта	птушка	нават	
(гняздо)	свайго	не	ладзіць.	Вернецца	з		вырай
	і	ўсё	лятае,	кукуе	
па	(пералескі)	і	(сады)�	Пройдзе	час	—	знясе	проста	на	(зямля)	
яйка.	Потым	возьме	яго	ў	(дзюба)	і	пакладзе	ў	гняздо	мухалоўкі	
ці	берасцянкі.	Праз	тыдні	два	вылупіцца	падкідыш	—	зязюляня.		
Праз	колькі	дзён	яно	павыкідвае	з	гнязда	астатнія	яйкі	 і	за	ста­
нецца	адно.	Зязюляня	вельмі	пражэрлівае.	Каб	яго	пракарміць,	
птушкі­бацькі шчыруюць	 з	(раніца)	да	самага	(веÍар)	 і	не	зда­
гадваюцца,	што	кормяць	чужака	(Паводле У� µгоўдзіка).

ВыÌіÕыÓÂ  з  ÏÚÇсÏу  сÈовазÈучÚнні  з  ÀаÈо�ным  сÈовам  v  ÁзÂÜсÈовам 
і заÈÂÃным сÈовам v назо�ніÇам
 ÜÇі �зÜÏы � ÁуÃÇі
 сÏавÜчы назо�ніÇі � Ìа�
ÏрÚбнуÛ форму. ВызначÓÂ сÇÈон назо�ніÇа�
 абазначÓÂ ÇанчаÏÇі.

ВыÌіÕыÓÂ з ÏÚÇсÏу назву маÈаÁоÆ ісÏоÏы і ÌрасÇÈанÜÆÓÂ ÜÂ. ­асÇаÃыÓÂ 
Ìра асабÈівасÓі сÇÈанÂннÜ ÏаÇіÒ назо�ніÇа�.
 ¡а ÜÇоÀа разраÁу ÈÂÇсіÇі  ÌавоÁÈÂ ÌаÒоÁÃаннÜ аÁносÜÓÓа выÁзÂÈÂныÜ 

сÈовы  ­асÏÈумачÓÂ  іÒ ÈÂÇсічнаÂ значÚннÂ.
 °сÌомніÓÂ  назвы  ÌÂсÂнь
  ÇазаÇ  Óі  ÈÂÀÂнÁы  Ìра  зÜзÛÈÛ.  ¼Çімі  рысамі 

на ÁзÜÈÜÂÓÓа ÀÚÏа ÌÏуÕÇа � масÏаÓÇіÒ ÏвораÒ  ВыÇарысÏо�ваÛчы выÌі�
са ныÜ сÈовазÈучÚнні ÜÇ аÌорныÜ
 ÌÂраÇаÃыÓÂ ÏÚÇсÏ.

У	родным,	давальным	і	месным	склонах	назоўнікі	адзіноч­
нага	ліку,	якія	абазначаюць	назвы	маладых	істот,	набываюць	

суфікс	 �яц� 	�ац�
 і	маюць	канчатак	 ��:	дзіця — дзіцяц � , пту-

шаня — птушаняц � �
Суфікс	 ­ят­	 гэтыя	 назоўнікі	 набываюць	 ва	 ўсіх	 склонах	

множнага	 ліку	 (акрамя	 назоўніка	 дзеці):	 жарабяты — жа-

рабятамі, птушаняты — птушанятамі, шÍаняты — 

шÍанятамі.

У родным, давальным і месным склонах назоўнікі адзіноч­
нага ліку, якія абазначаюць назвы маладых істот, набываюць

суфікс �яц� 	�ац�
 і маюць канчатак ��: дзіця — дзіцяц , пту-

шаня — птушаняц �
Суфікс ­ят­ гэтыя назоўнікі набываюць ва ўсіх склонах

множнага ліку (акрамя назоўніка дзеці): жарабятжарабятжараб ы — жа-

рабятамі, птушаняты — птушанятамі, шÍан

�

�

яты — 

шÍанятамі.
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224. ПÂранÜсіÓÂ  ÏабÈіÓу  �  сÕыÏаÇ.  ¡аÌіÕыÓÂ  ÌаÏрÚбныÜ формы  сÈо�
 
Áа Ìо� ніÓÂ ÇоÃны сÈуÌоÇ сваімі ÌрыÇÈаÁамі. ¼ÇуÛ назву вы ÁаÈі б ÏабÈіÓы  

Склон
Скланенне

Рознаскланяльныя
2-е 3-е

Н. ласяняты 

Р. насення

�.	 радасці

В.

Т.

М.

 225. °ÜвіÓÂ
  ÕÏо  вы  збіраÂÓÂсÜ  Ìа�ÁзÂÈьнічаÓь  
у высÏа�Óы Ãыв�È �©а� ÇаÓÜнÜ 	ÕчанÜ
�. ¡а Ìа�
чаÏÇу  высÏа�Çі  нÂабÒоÁна  �ваÃÈіва  Ìазна�міÓÓа 
з  ÌраÀрамаÆ
  сÌісам  узросÏавыÒ  ÇÈаса�  	��Úбі�
 
�»ні�ры�
  �ПрамÂÃÇа вы�
  і  выраÕыÓь
  у  ÜÇім 
буÁзÂ высÏуÌаÓь ваÕ  ÀаÁаванÂÓ. ¡ÈÜ  �ÁзÂÈу нÂ�
абÒоÁна заÌо�ніÓь бÈанÇ Ìа ÌраÌанаванаÆ сÒÂмÂ� 
�
  высÏавачны  ÇÈас
  у  ÜÇі  вы  ÒочаÓÂ  �ÇÈÛчыÓь Ãыв�Èу�  �
  ÌрозвіÕча 
і  імÜ  �ÈаÁаÈьніÇа Ãыв�Èы�  �
  ÌаÁрабÜзныÜ  звÂсÏÇі  Ìра  �ÁзÂÈьніÇа  вы�
сÏавы� �
 ÌаÓвÜрÁÃÚннÂ �сÏуÌнаÀа �зносу 	наÜ�насÓь ÇвіÏÇа аб аÌÈаÓÂ
. 
®ÇÈаÁзіÓÂ Ìросьбу аб уÁзÂÈÂ � ÇонÇурсÂ Ãыв�È �©а� ÇаÓÜнÜ 	ÕчанÜ
�.

Назоўнікі	 на	 �мя	— імя, племя, стрÓмя	— ва	 ўскосных	
склонах	адзіночнага	ліку	могуць	мець	формы	з	суфіксам	�еÄ�	

або	без	яго:	Р.	імя (імеÄі),	�.	імю (імеÄі),	Т.	імем (імеÄем).
У	 множным	 ліку	 назоўнікі	 імёны	 і	 страмёны	 могуць	

скланяцца	 з	 суфіксам	 ­�Ä�	 і	 без	 гэтага	 суфікса,	 а	 назоўнік	

плямёны	скланяецца	толькі	з	суфіксам	��Ä­:	Р.	імяў (ім�Äаў),  

стрÓмяў (страм�Äаў), плям�Ä (плям�Äаў)�	

226. ПрачыÏаÆÓÂ  ÏÚÇсÏ
  усÏа�ÈÜÛчы  замÂсÏ  ÇроÌаÇ  на зо�ніÇ  імя  � Ìа�
ÏрÚбнаÆ формÂ. ¡аÆÓÂ ÏÚÇсÏу заÀаÈоваÇ.

tКожнае	дзіця	мае	права	на	 ...|	—	так	запісана	ў	артыкуле	
�	 ��	 Закона	 tАб	 правах	 дзіцяці|.	 Права	 выбару	 ...	 нованаро­
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джанаму	маюць	бацькі.	¶к	запаветны	дар	...	набывае	кожны	чала­
век.	�н	як	бы	злучаецца	з	...,	яно	становіцца	яго	спадарожнікам.	
­яж	ка	нават	уявіць,	што	ў	Пушкіна	было	б	іншае	...	.	�эта	можна	
сказаць	 пра	 ...	 і	 псеўданімы	 нашых	 класікаў	—	 ¶нкі	 Купалы,	
Максіма	�аг	дановіча,	Уладзіміра	Караткевіча.	

�ван,	 ¶нка,	 ¶н	 азначае	 міласць	 �ожую.	 Кажуць,	 чалавек	
з	 такім	 ...	 павінен	 мець	 вялікую	 ўнутраную	 сілу,	 незласлівы	
характар,	 грунтоўныя	 веды.	Максім	 у	 лацінскай	 мове	—	 най­
вялікшы.	А	Уладзімір	 у	 старажытных	 славян	 быў	не	 інакш	як	
валадар	 міру.	 ¶	 патлумачыў	 толькі	 некаторыя	 ...	 .	 А	 кожнае	
з	 іх	 расшыфроўваецца	 па­свойму.	 Вось	 і	 давайце	 ўгледзімся,	
як	 у	 люстэрка,	 у	 свае	 ...,	 убачым	 у	 іх	 сваю	 гісторыю	(Паводле 
У� ¡іпскага).

¤аÌіÕыÓÂ ÌÂрÕы абзаÓ  ÏÚÇсÏу
  усÏа�ÈÜÛчы ÌраÌуÕчаныÜ формы сÈо � 
ва  імя.

	ПаÁбÜрыÓÂ Áа назо�ніÇа імя аÁнаÇаран�выÜ сÈовы
 заÌіÕыÓÂ іÒ
 раз�
бÜрыÓÂ Ìа сасÏавÂ.
 ®ÌыÏаÆÓÂ � баÓьÇо�
 чаму вам ÁаÈі ÏаÇоÂ імÜ. �ÁÕуÇаÆÓÂ інфармаÓыÛ 

Ìра  сва�  імÜ�  з  ÜÇоÆ  мовы  ÌаÒоÁзіÓь
  ÕÏо  абазначаÂ
  ÜÇ  уÌÈываÂ  на 
ÒараÇÏар чаÈавÂÇа. ПаÁрыÒÏуÆÓÂ вуснаÂ ÌавÂÁамÈÂннÂ на  ÏÚму �©а� 
імÜ v маÜ ÀісÏорыÜ�  і высÏуÌіÓÂ ÌÂраÁ ÇÈасам.

227. ПрачыÏаÆÓÂ ÏабÈіÓу. ¤вÜрніÓÂ �ваÀу на аснову сÈо�
 мÂсÓа наÓісÇу 
і зрабіÓÂ вываÁ
 аÁ чаÀо заÈÂÃаÓь сÇÈонавыÜ ÇанчаÏÇі назо�ніÇа� муÃчын�
сÇаÀа роÁу на  -а (-я). ¡аÌо�ніÓÂ ÏабÈіÓу.

Склон
Назоўнікі м. р.  

з націскам на аснове
Назоўнікі м. р.  

з націскам на канчатку

Н. ста́раста �Ó́ня дзяду́ля Ва́сіль суддзя́ старшыня́

Р. старасты �Óні суддзі

�.	 старасту �Óню суддзі

В. старасту �Óню суддзю

Т.	 старастам �Óнем суддзёй (-ёю)

М.	 (пры) старасце 
�Óню

(пры) дзяду́лю 
Васілю

(пры) суддзі 
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во́дарасц�

 228.  ПрачыÏаÆÓÂ  ÌрыÇазÇі  і  Ìрыма�Çі
  сÏавÜчы  сÈовы  �  ÁуÃÇаÒ  у  Ìа�
ÏрÚбнуÛ форму. 

1.	 Самая	 балючая	 рана	 ад	 свайго	 (дзіця)�	 �.	 У	 ласкавага	
(цяля)	 дзве	маці.	 �.	 Заяц	 і	жабы	 баіцца.	 �.	 �	 сабака	 на	 таго	 не	
брэша,	 чый	 хлеб	 есць.	 �.	 Страляў	 у	 сокала,	 а	 трапіў	 у	 варону.	
�.	Спех	курам	на	смех.

ВыÌіÕыÓÂ з ÌÂрÕыÒ ÁвуÒ сÇаза� назвы маÈаÁыÒ  ісÏоÏ. ¡аÌо�ніÓÂ раÁ
 
уÏвары�Õы аÁ назва� ÃывыÒ  ісÏоÏ
  ÜÇіÜ  �ÃываÛÓÓа � асÏаÏніÒ сÇазаÒ
 на�
зо�ніÇі
 ÕÏо абазначаÛÓь маÈаÁыÒ ісÏоÏ. Вусна ÌрасÇÈанÜÆÓÂ аÁзін назо�ніÇ 
у формаÒ аÁзіночнаÀа  і мноÃнаÀа ÈіÇу.

§ 38. Нескланяльныя назоўнікі

229. ПрачыÏаÆÓÂ ÏÚÇсÏ. 

Радзімай сушы	прынята	лічыць	Сярэднюю	Азію.	Тут	прыду­
малі	 незвычайны	 спосаб	 кансервавання	 рыбы.	 Свежую	 рыбу	
наразалі,	змешвалі	з	рысам,	перасыпалі	соллю	і	прыціскалі	ка­
менным	прэсам.	Такую	рыбу	можна	было	захоўваць	цэлы	год.	

Праз	 некалькі	 стагоддзяў	 рэцэпт	 змянілі.	
З’явілася	два	стылі	гатавання	сушы	—	кансай	
(стыль	 з	 горада	 Осака)	 і	 эдо	 (з	 Токіа).	 Пер­
шы	—	тое,	што	называюць	tроламі|	(маленькія	
рулецікі	 з	 водарасцей,	 рысу	 і	 рыбы),	 другі	—	
невялічкі	кавалачак	рыбы	на	камочку	рысу.

З	чаго	ж	гатуюць	сушы 	�ы	з	усяго�	Каб	сушы	былі	сапраўд­
ныя,	у	 страве	абавязкова	павінен	быць	рыс,	 а	да	яго	можна	да­
даваць	 рыбу,	 крэветкі,	 кальмары,	 агародніну	 (агурок,	 спаржу,	
авакада),	мяса.	

Падаваць	 сушы	 прынята	 ў	 парнай	 колькасці	 (� Íасопіса 
tСвет падарожжаў|).

ПÂранÜсіÓÂ  ÏабÈіÓу  �  сÕыÏаÇ. ­азмÜрÇуÆÓÂ выÁзÂÈÂныÜ сÈовы Ìа аÁ�
ÌавÂÁныÒ сÈуÌÇаÒ. ®ÇÈанÜÈьныÜ назо�ніÇі заÌіÕыÓÂ � ÌачаÏÇоваÆ формÂ.

Правообладатель Национальный институт образования


